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شورای ششم شهر مشهد، حسن موحدیان در جایگاه 

ریاسـت شـورا برنامه ها، اهداف و اقدامات این دوره 

از شـورا را مدیریت کـرده اسـت. او که تجربه خدمت 

در نیروی انتظامی و حضور نُه ساله در سمت فرماندار 

مشـهد را دارد، فـراز و نشـیب مسـائل و امـور مربوط 

را با تکیه بر وحدت اعضای شـورا پیگیر بوده اسـت.

رئیس شـورای اسلامی شهر توسعه مترو، پروژه های 

زودبازده، شـیب خدمات و بودجه برای حاشیه شهر 

را ازجمله رویکردهایی می داند که شـورای ششم بر 

آن تمرکـز کـرده اسـت. در ادامـه عملکـرد ایـن دوره 

از شورای اسلامی شـهر را در گفت وگو با رئیس شورا 

مرور می کنیم.

در ابتدای گفت وگو به عنوان رئیس شـورا 
ارزیابـی خـود را از کارنامه شـورای ششـم 

بیـان کنید.
شـورای ششـم چنـد راهـبرد داشـته اسـت. یکـی 

از ایـن مسـائل خدمـات متـوازن در همه شـهر بوده 

اسـت کـه آن را با عنـوان پروژه هـای زودبـازده یـک 

و دو پیگیـری کردیم. برای اینکه کار را درسـت پیش 

ببریم، با مشارکت و پیشنهاد 

مـردم، شـورای اجتماعی 

محـلات، بسـیج محلات 

و... پروژه های زودبازده 

را اجرایی کردیم. مسئله 

دوم و یکی از راهبردهای 

اساسی ما کاهش ترافیک 

آلودگـی هـوا  و 

بـوده که ایـن شـورا آن را به جـد دنبـال کـرده اسـت.

۳ قطارشـهری  یـک خط فاز  ایـم که  تـلاش کرده 

را از پایانـه مسـافربری تا میـدان شـهدا به انجـام 

برسـانیم. سـاخت مـترو هزینه هـای بسـیاری دارد،

امـا بـرای اینکـه بتوانیـم حمل ونقـل را از اتوبـوس 

به مـترو منتقـل کنیـم، ناچاریم این هزینـه را متقبل 

شـویم. زیـرا مـترو یـک سـامانه حمل ونقـل انبوه بـر 

اسـت. بعضی معتقدنـد به جای یـک کیلومتر مترو،

چندیـن اتوبـوس تهیـه شـود. به نظـر من ایـن تفکر 

اشـتباه اسـت. مترو پیشرفت خوبی دارد و امیدوارم 

در نیمه اول امسـال این پروژه به بهره برداری برسد.

از اتفاقات بزرگ و مهمی بگویید که به دست 
شورای ششم رقم خورده است.

یکــی  از راهبردهــای ما ایــن بود که هرجا مســئله ای 

وجود دارد، آن را حل کنیم؛ مانند پادگان که همه مان 

بــرای حــل این مشــکل متفــق شــدیم. خوشــبختانه 

با همکاری شورای اسلامی شهر و حمایت شهرداری 

ــی  ــد؛ موضوع ــایی ش ــادگان بازگش ــن پ ــت، ای وق

که بیست ســال یــک مســئله شــهری بــود. یکــی 

از راهبردهای این شــورا مســئله محوری اســت .

در فضای بیرون از شـورای اسـلامی شـهر 
گفتـه می شـود که بیـن اعضا دودسـتگی 
و اختـلاف نظر وجود دارد. به عنوان رئیس 
شورا این موضوع را چگونه برطرف می کنید 

که به کارهای شـورا خللی وارد نشود؟
هنگام مشـورت اختلافاتی هـم به وجود می آید. اگر 

اختـلاف نظر نباشـد که جلسـه مشـورتی برگزار 

نمی شود. شورا تشـکیل می شود که اعضا 

تضارب افکار داشته باشند و دیدگاه های 

درنهایـت رأی  مختلـف بیـان شـود و 

یـن  . ا اکثریـت مـلاک عمـل باشـد

واقعیـت شوراسـت و هیچ وقـت نبایـد 

بترسـیم که در شورایی اختلاف وجود 

داشـته باشـد. زیـرا از اختـلاف اسـت 

که تصمیم درست تری به دست می آید.

به عنـوان رئیـس شـورا بایـد این هنر 

را داشته باشم که اجازه بدهم افکار 

و دیدگاه های متفاوت مطرح شـود 

و همه نیـز به دیدگاه هـای یکدیگر احـترام بگذاریم 

و در چارچـوب اصـول حرکـت کنیـم. گاهـی ممکن 

اسـت در پـروژه ای برخـی موافـق و بعضـی مخالـف 

باشـند و ایـن هیـچ ایرادی نـدارد. عـده ای هسـتند 

که دیدگاه هایشـان به هـم نزدیک تـر اسـت و گـروه 

دیگـری نیـز همین طـور. درسـت اسـت کـه دو گروه 

به وجـود می آیـد، امـا در راسـتای انسـجام شـورای 

اسـلامی شـهر هیـچ مشـکلی به وجـود نمـی آورد.

تعدادی هستیم که نظرهایمان به هم نزدیک است.

در جامعـه نیـز همین طـور اسـت. ایـن امـر موجـب 

تعـارض و کینـه نمی شـود و دو گـروه مقابل هـم قرار 

نمی گیرنـد، بلکـه در کنـار هم هسـتیم.

از حیاتـش  شـورای ششـم در مدتـی که 
گذشته اسـت، مدام هدف حملات برخی 
جریان هـای سیاسـی قـرار گرفتـه اسـت.
شما در بدنه شورا چقدر زیر این فشارهای 
سیاسـی بوده ایـد و آیـا ایـن فشـارها مانع 

کارهایتـان هـم شـده اسـت؟
از لحـاظ سیاسـی همه مـان از یـک طیـف هسـتیم.

شـورا وقتی تشـکیل می شـود، باید خودش تصمیم 

بگیـرد و اگـر بخواهـد فشـار بیرونـی را پاسـخ بدهد،

شـیرازه اش از هـم می پاشـد. بنابرایـن هـر تصمیـم 

را بایـد خودمـان بگیریـم. شـورا بایـد اسـتقلالش 

را حفـظ کنـد و در عین حـال نباید از مشـورت بیرون 

شورا نگران باشد. زیرا درنهایت شورا تصمیم گیرنده 

اسـت و بایـد پاسـخگو باشـد. ایـن موضـوع بـرای ما 

مانعـی ایجاد نکرده اسـت.

از قول هـا و وعده هایـی که به مـردم داده 
بودیـد، چقـدر محقـق شـده اسـت؟ برای 
مـدت باقی مانـده از عمـر شـورای ششـم 
چه قول هایی به مردم می دهید که به ثمر 

برسـد و جـزو کارنامـه ایـن شـورا بماند؟
چندیـن پـروژه عمرانـی داریـم که امسـال برایشـان 

اعتبار گذاشته ایم و  باید امسال همه مان به شهرداری 

کمـک کنیـم که ایـن پروژه ها ماننـد بوسـتان کرامت 

و بوستان های بانوان، بازپیرایی برخی بوستان ها و...

به نتیجه برسـد. زبـان ما با آقای شـهردار، زبان بودجه 

است. شـورا بودجه را مصوب می کند و شهرداری باید 

آن بودجه را در محلش به مصرف برسـاند.

تاکنـون چقـدر در مصوبـات و اقدامـات 
شـورا همسـو بوده ایـد؟

حـدود ۷۰ تا ۸۰ درصد همسـو بوده ایم، اما در برخی 

مواقع اختلاف سـلیقه هم وجود دارد.

اتفاقـات خواسـته و ناخواسـته ای در این 
دوره از شورای اسلامی شهر رخ داد. شورای 

ششـم چطور از این مسـائل عبور کرد.
هرکسـی می خواهـد ریاسـت کنـد، باید سـعه صدر 

داشـته باشـد. اصـل حاکـم بـر مشـارکت، حمایـت 

اسـت، اما این حمایت نباید با دسـتگاه های قضایی 

و نظارتی تقابلی ایجاد کند. اگر کار به تقابل کشیده 

شـود، خـلاف اسـت و بنـده بـه آن ورود نمی کنـم.

در برخـورد با یکدیگر باید احـترام و انصاف را رعایت 

کنیـم. بایـد سـعی کنـم مرتـب شایسـتگی داشـته 

باشـم. زیـرا اگـر افـراد کسـی را شایسـته نداننـد،

بـا او همـکاری نمی کنند. مسـئله بعـدی که از آفات 

مدیریتـی محسـوب می شـود، محبوبیـت اسـت.

مدیـری که به دنبـال محبوبیـت باشـد، همه چیـز 

را به هـم می ریـزد و قانـون را هـم زیـر پـا می گـذارد 

و وعده هـای غیرعملـی می دهـد.  صراحتـا بگویـم؛

من از آن دسـته آدم هایی هسـتم که هرجـا بروم قول 

نمی دهـم. در دوره فرمانداری نیـز همین طور بودم.

برخـی افراد قول هایی می دهنـد و عمل نمی کنند.

درنتیجه مردم این گونه قضاوت می کنند که مسئولان 

قول هایشـان را اجرایـی نمی کنند.

نمـره شـما به عنـوان سـکان دار شـورای 
ششـم به ایـن دوره از شـورا چنـد اسـت؟
نمره بالای پانزده می دهم. اعضای این شورا زحمت 

می کشـند، امـا حاشـیه هایی در بیرون شـورا ایجاد 

می شـود و ما را ناکارآمد جلوه می دهد. در این شـورا 

در عرض دو سال و هشت ماهی که از عمرش گذشته،

کارهـای زیادی انجـام دادیم و منابـع زیادی جذب 

کردیم. به طور نمونه ارزش افزوده ای که از اداره کل 

امور مالیاتـی گرفتیم، از ۴۰۰میلیون تومان به بیش 

از ۲هزارمیلیارد تومان رسـیده اسـت. این هـا نتیجه 

تلاش و پیگیری است.

رئیس شوراى اسلامى شهر مشهد از کارنامه شوراى ششم مى گوید

خدمات متوازن با مشارکت مردم

ببریم، با مشارکت و پیشنهاد 

مـردم، شـورای اجتماعی 

محـلات، بسـیج محلات 

و... پروژه های زودبازده 

را اجرایی کردیم. مسئله 

دوم و یکی از راهبردهای 

اساسی ما کاهش ترافیک 

آلودگـی هـوا  و 

در فضای بیرون از شـورای اسـلامی شـهر 
گفتـه می شـود که بیـن اعضا دودسـتگی 

و اختـلاف نظر وجود دارد
شورا این موضوع را چگونه برطرف می کنید 

که به کارهای شـورا خللی وارد نشود؟
هنگام مشـورت اختلافاتی هـم به وجود می آید

اختـلاف نظر نباشـد که جلسـه مشـورتی برگزار 

نمی شود. شورا تشـکیل می شود که اعضا 

تضارب افکار داشته باشند و دیدگاه های 

درنهایـت رأی  مختلـف بیـان شـود و 

اکثریـت مـلاک عمـل باشـد

واقعیـت شوراسـت و هیچ وقـت نبایـد 

بترسـیم که در شورایی اختلاف وجود 

داشـته باشـد

که تصمیم درست تری به دست می آید

به عنـوان رئیـس شـورا بایـد این هنر 

را داشته باشم که اجازه بدهم افکار 

و دیدگاه های متفاوت مطرح شـود 

نگاه آماری به تعداد طرح ها،
مصوبات و جلسات شورای 

ششم
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